

COSMIC TOP SECRET

NORTH ATLANTIC COUNCIL

ORIGINAL: FRENCH/ENGLISH
28th September, 1961

COPY No. 92

To: Permanent Representatives
From: Secretary General

SACLANT AND CINCHAN PLANS OF ACTION IN FACE
OF THE BERLIN CRISIS

References: PO/61/722
PO/61/730

Attached, at Annexes A and B respectively, are the replies sent by France and the Netherlands in response to the recommendations made by SACLANT and CINCHAN in documents PO/61/722 and PO/61/730.

2. The United States reply is given at Annex H to document PO/61/720.

3. The replies of the other delegations will be circulated as annexes to the present document as and when they are received.

(Signed) D.U. STIKKER

FRENCH RESPONSE TO THE SACLANT AND CINCHAN PLANS OF
ACTION CONTAINED IN DOCUMENTS PO/61/722 AND PO/61/730(1) Bringing Category A forces up to operational status

- (a) The French Government is taking steps to make good deficiencies in weapons categories (especially ammunition and ASM equipment). Its action is directed at forces earmarked for assignment to NATO no less than at forces remaining under national command.
- (b) Meeting the wartime establishment requirements of military units will necessitate recalling 2,650 trained reservists. This the French Government may do should the situation deteriorate. Arrangements have been made to ensure the minimum of delay. Less than three days would be needed for the recall operation.

(2) Phasing forward to Category A of units in
Categories B and C

The measures taken to meet, so far as is feasible, the stated requirements of the Major Commands are the following:

(a) FOR SACLANT

One aircraft carrier (CV) in Category B is placed in Category A.

Instead of placing the six Category B ocean escorts (DE) in Category A, as requested by SACLANT, France is placing 3 squadron escorts (DD) in Category A while retaining 3 ocean escorts (DE) in Category B. The overall result is a marked increase in the value of the units available to SACLANT.

The 2 submarines (SS) are operational but must remain in the Mediterranean to fulfil technical assignments for which they alone are suited. In an emergency, they would rapidly proceed to the Atlantic theatre.

The 4 maritime patrol aircraft (MPA) exist as operationally-ready reserve units whose crews, trained reservists, could rapidly be recalled.

The position as regards the units assigned to SACLANT by France is as follows:

COSMIC TOP SECRET
ANNEX A to
PO/61/764

-4-

Category A

1 aircraft carrier (CV) - 10 squadron escorts (DD) -
3 first-rate escorts (DDE) - 3 submarines (SS) - 3 1/2 flotillas
of maritime patrol aircraft instead of:

7 squadron escorts (DD) - 3 first-rate escorts (DDE) -
3 submarines (SS) - 3 1/2 flotillas of maritime patrol aircraft.

Category B

4 ocean escorts (DE) - 2 submarines (SS) - 1/2 flotilla
of maritime patrol aircraft (MPA)

instead of:

1 aircraft carrier (CV - 3 first-rate escorts (DDE) -
4 ocean escorts (DE) - 2 submarines (SS) - 1/2 flotillas of
maritime patrol aircraft (MPA).

(b) FOR CINCHAN

The 4 ASM helicopters are in use in Algeria. The purchase of the necessary sonar equipment is included in the measures taken by the Government to increase the value of the military forces. The training of personnel will also be necessary. The other units envisaged are under national command.

(3) Transfer to NATO of other units at present under national command

It is not planned to transfer to NATO command any other units at present under national command.

(4) Speeding-up of Infrastructure works

It will be possible to meet the completion dates requested by SACLANT in the case of the POL storage at Brest and La Rochelle. The ammunition storage at Brest cannot be completed until May 1962.

COSMIC TOP SECRET

-4-

- (5) The French Government considers, moreover, that in the event of greater tension, the IBERLANT Command, within its present limits and without sub-areas, should be activated under the command of a French Admiral working with a very small General Staff. A temporary Headquarters might be set up until accommodation could be found for it in Lisbon and the boundaries of CINCIBERLANT mapped out.
- (6) As regards the ACCHAN alert system, the French reply accepting, subject to a few reservations, the proposals made, has been sent to the Channel Committee.

NETHERLANDS RESPONSE TO SACLANT AND CINCHAN
PLANS OF ACTION AS CONTAINED
IN DOCUMENTS PO/61/722 AND PO/61/730

With reference to the statement I made in the Council today I have the honour to confirm the following information :

The Netherlands Government has carefully studied the plan of action as put forward by SACLANT and CINCHAN and has decided to take the following measures :

- (a) to extend the period of military service for certain categories of other ranks from 24 to 24 months;
- (b) to extend the period of service for certain categories of regulars, some of whom will have to remain on active duty after the expiration of their contracts.

As a result of these measures the Netherlands authorities will be in a position to phase forward to category A, until the end of 1962, six naval units in the destroyer and escort group and in the mine sweeping group.

The implementation of these measures has already started.

Further action would involve the implementation of mobilisation measures which my Government is prepared to consider in consultation with its allies, as mentioned in my statement in the Council on 4th September, 1961 (PO/61/720, Annex F).

COSMIC TRES SECRET

CONSEIL DE L'ATLANTIQUE NORD

EXEMPLAIRE No. 88

ORIGINAL: FRANCAIS/ANGLAIS
28 septembre 1961

CHIEF D'ARCHIVES

COSMIC TRES SECRET
PO/61/764

Aux : Représentants Permanents

Du : Secrétaire Général

PLANS D'ACTION DU SACLANT ET DU CINCHAN
DEVANT LA CRISE DE BERLIN

Références : PO/61/722
PO/61/730

Vous voudrez bien trouver ci-jointes, en Annexes A et B respectivement, les réponses de la France et des Pays-Bas aux recommandations du SACLANT et du CINCHAN contenues dans les documents PO/61/722 et PO/61/730.

2. La réponse des Etats-Unis est contenue dans l'Annexe H au document PO/61/720.

3. Les réponses des autres délégations seront distribuées sous formes d'annexes au présent document au fur et à mesure qu'elles seront communiquées.

(Signé) D.U. STIKKER

DOWNGRADED TO

NU

SEE : DNI 99)2

NATO UNCLASSIFIED

REPONSE DE LA FRANCE AUX PLANS D'ACTION
DU SACLANT ET DU CINCHAN FIGURANT
DANS LES DOCUMENTS PO/61/722 ET PO/61/730

- (1) Mise au stade opérationnel des forces de Catégorie A
- (a) Le Gouvernement français prend des mesures pour compléter les catégories d'armement déficitaires (munitions et équipement ASM en particulier). Ces mesures s'appliquent aussi bien aux forces réservées pour affectation à l'OTAN qu'aux forces conservées sous Commandement national.
- (b) Le complément des unités à l'effectif de guerre nécessite le rappel de 2.650 réservistes instruits. Cette mesure peut être adoptée par le Gouvernement français, en cas d'aggravation de la crise. Toutes dispositions sont prises pour qu'elle joue dans les moindres délais. Ceux-ci seraient inférieurs à trois jours.
- (2) Passage des forces affectées des catégories B et C en catégorie A

Les décisions prises pour répondre dans toute la mesure du possible aux demandes des Grands Commandants sont les suivantes :

(a) POUR SACLANT

Un porte-avions (CV) passe de catégorie B en catégorie A.

Au lieu de faire passer, comme le demande SACLANT, les six escorteurs (DE) de catégorie B en catégorie A, la France place trois escorteurs d'escadre (DD) en catégorie A tout en maintenant trois escorteurs (DE) en catégorie B. Au total il en résulte une revalorisation sensible des forces mises à la disposition de SACLANT.

Les deux sous-marins (SS) sont opérationnels mais ils doivent rester en Méditerranée où ils assurent des missions techniques dans lesquelles ils ne peuvent être remplacés. Ils rejoindraient rapidement le théâtre atlantique en cas de crise.

Les quatre avions patrouilleurs (MPA) existent stockés en volant de fonctionnement, leurs équipages sont des réservistes instruits qui rejoindraient rapidement.

La situation des forces affectées à SACLANT par la France s'établira donc ainsi en définitive :

Catégorie A

1 porte-avions (CV) - 10 escorteurs d'escadre (DD) -
3 escorteurs rapides (DDE) - 3 sous-marins (SS) - 3 flotilles 1/2
d'avions patrouilleurs (MPA).

Au lieu de : 7 escorteurs d'escadre (DD) - 3 escorteurs rapides (DDE) - 3 sous-marins (SS) - 3 flotilles 1/2 d'avions patrouilleurs.

Catégorie B

4 escorteurs (DE) - 2 sous-marins (SS) - 1/2 flotille d'avions patrouilleurs (MPA).

Au lieu de : 1 porte-avions (CV) - 3 escorteurs rapides (DDE) - 4 escorteurs (DE) - 2 sous-marins (SS) - 1/2 flotille d'avions patrouilleurs (MPA).

(b) POUR CINCHAN

Les quatre hélicoptères ASM sont utilisés en Algérie. L'achat de matériel sonar nécessaire figure parmi les mesures prises par le Gouvernement pour revaloriser les forces. L'entraînement du personnel restera à faire. Les autres forces envisagées sont sous commandement national.

(3) Passage de forces sous commandement national au commandement OTAN

Il n'est pas envisagé de faire passer sous commandement OTAN d'autres forces sous commandement national.

(4) Accélération des travaux d'infrastructure

Les dates d'achèvement demandées par SACLANT pourront être tenues pour les dépôts de produits pétroliers de Brest et de La Rochelle. Le dépôt de munitions de Brest ne pourra être terminé qu'en mai 1962.

(5) Le Gouvernement français estime en outre qu'en cas d'aggravation de la tension, le Commandement de la zone IBERLANT, dans ses limites actuelles et sans sous-zones, devrait être activé sous le commandement d'un Amiral français avec un Etat-Major réduit. Un Quartier général provisoire pourrait être établi, jusqu'à ce que le Quartier général de Lisbonne soit en état de le recevoir et que les limites de CINCIBERLANT soient arrêtées.

(6) En ce qui concerne les mesures d'alerte d'ACCHAN, la réponse française acceptant sous quelques réserves les mesures proposées a été adressée au Comité de la Manche.

SUITE DONNEE PAR LES PAYS-BAS AUX PLANS D'ACTION DU SACLANT
ET DU CINCHAN EXPOSES DANS LES NOTES PO/61/722 ET PO/61/730

Me référant à la déclaration que j'ai faite aujourd'hui au Conseil, j'ai l'honneur de confirmer ce qui suit :

Le Gouvernement des Pays-Bas a étudié attentivement le plan d'action proposé par le SACLANT et le CINCHAN et a décidé :

- (a) de porter de 21 à 24 mois le temps de service militaire de certaines catégories d'hommes;
- (b) de prolonger le temps de service de certaines catégories de militaires de carrière, dont certains devront rester en service actif après l'expiration de leurs contrats.

Par suite de ces mesures, les autorités néerlandaises seront à même de faire passer en Catégorie A, jusqu'à la fin de 1962, six unités navales du groupe des destroyers et escorteurs et du groupe des dragueurs de mines.

L'application de ces mesures a déjà commencé.

Toute autre décision impliquerait la mise à exécution de mesures de mobilisation que mon Gouvernement est prêt à étudier avec ses alliés, comme je l'ai dit au Conseil dans ma déclaration du 4 septembre 1961 (cf. PO/61/720, Annexe F).

(Signé) J.L. de RANITZ